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Hoe houd je een 
gezinshuis draaiend?

‘Het voelt 
niet als 
werk’

Markant

Karel De Corte: ‘Mensen 
met Down hebben ook 
een andere kant’

De 766 problemen 
van mensen met EMB
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DE OPENING

Op het eerste gezicht lijkt De Blauwe Zon een 
gewoon kinderdagverblijf. Maar het is een behan-
delgroep voor kinderen met een autisme spectrum 
stoornis en ontwikkelingsachterstand. 
Orthopedagoog Ingrid Kaan speelt met Laure. Met 
als doel haar meer initiatieven te laten nemen. Ook 
worden speci�eke vaardigheden getraind, zoals 
het ordenen van haar omgeving. De begeleiders 
maken gebruik van pictogrammen en aanvullende 
gebarentaal. Dit zijn tools die horen bij Applied 
Behaviour Analysis. 
De Blauwe Zon bestaat tien jaar en heeft ter 
gelegenheid daarvan de lokale politiek een rapport 
aangeboden. Daarin pleit het behandelcentrum er-
voor om kinderen al vroeg te screenen op autisme. 
Als daarvan sprake is, dan zou het gezin een vaste 
begeleider moeten krijgen, vindt De Blauwe Zon.

> DE BLAUWE ZON.NL







D e Vlaamse orthopedagoog Karel De Corte heeft 
een missie: inclusie van mensen met het syn-
droom van Down. �Geen integratie�, zegt hij, �maar 
inclusie. De maatschappij moet zich aanpassen 
aan hØn, zodat zij er deel van kunnen uitmaken.� 

Hij schreef het boek Maak me niet Down niet alleen voor ouders en 
hulpverleners, maar voor iedereen die bereid is zich open te stellen 
voor mensen met het syndroom van Down. Het boek gaat over hun 
�eigenheid�. Over hun onbevangenheid en sociale karakter, maar 
ook over hun blokkades, fixaties en structuurvastheid. Karel De 
Corte werkt bijna dertig jaar in Den Dries, een zorgorganisatie in 
Evergem (Vlaanderen, Belgiº). In Nederland is hij onder andere 
consulent voor Down bij het CCE (Centrum Consultatie en Exper-
tise).

Waarom heeft u het boek geschreven?   
�Mensen met syndroom van Down zijn heel boeiende mensen, met 
dikwijls een hoge levenskwaliteit. Ik heb het geluk er honderden 
te mogen kennen. Ze zijn van nature sociaal en laagdrempelig in 
contact. Uniek in hun eigenheid, stuk voor stuk individuen van 
wie we kunnen leren. Maar evenzeer hebben ze een gesloten kant 

INTERVIEW KAREL DE CORTE

DOOR RIËTTE DUYNSTEE | FOTO’S ALEID DENIER VAN DER GON

Hoe kunnen we het leven 
gemakkelijker maken voor 
mensen met syndroom van 
Down? Door ons ervan bewust 
te zijn dat ze niet alleen open 
en sociaal zijn, maar ook een 
dwangmatige kant hebben, 
zegt Karel De Corte, die er 
honderden kent. �De wil om te 
behagen is heel groot.�

met een eigen leefwereld en veel fantasieºn, gedragsstereotypieºn, 
ritueeltjes en tics. Zodra ze daarin gevangen zitten, lijken ze alle 
sociale vaardigheden te verliezen en zijn ze zeer moeilijk bereik-
baar. Het is belangrijk dat ouders, hulpverleners maar ook burgers 
dit weten, zodat ze mensen met downsyndroom beter begrijpen en 
het hen gemakkelijker kunnen maken.� 

Hoe kunnen we het hen gemakkelijker maken? 
�Door ons bewust te zijn van de neiging om gedragspatroontjes 
te ontwikkelen. Die ontstaan in de jeugd heel snel. In mijn boek 
beschrijf ik het verhaal van Bo. Zijn moeder vond tafelmanieren 
belangrijk, en dat hij er goed uitzag met een gesteven hemdje en 
een blazer. Maar zijn bril zakte steeds van zijn neus. �Bo, uw bril�, 
zei zijn moeder dan. Bo is inmiddels volwassen. Zodra hij niet 
lekker in zijn vel zit, drukt hij tot bloedens toe zijn bril op de neus. 
Dit is ØØn voorbeeld, ik kan er talloze noemen. Wat onschuldig 
lijkt, kan gemakkelijk ontaarden. Een kleuter die meezingt met 
K3, en de hele merchandising van de kinderpopgroep op de kamer 
verzamelt. Iedereen vindt het leuk, elke verjaardag een nieuwe cd. 
Totdat K3 belangrijker is geworden dan wat ook. Een weg terug 
wordt dan heel lastig. Want als het om fixatie en dwang gaat, wer-
ken verbieden en corrigeren averechts.�

U wordt als expert geconsulteerd bij mensen met down-
syndroom die dreigen te crashen, of al gecrasht zijn. Ziet 
u overeenkomsten in de casussen?
�Om de wereld behapbaar te maken, gieten mensen met downsyn-
droom de werkelijkheid in patronen. Zo vormt zich een draaiboek. 
Draaiboekwijzigingen zijn destabiliserend. Er ontstaat gemakkelijk 
een crisis. Je ziet het vaak bij jongvolwassenen, maar ook bij ou-
deren met het syndroom van Down. Er verandert van alles in hun 
leven, maar ze blijven terugvallen op een draaiboek dat niet meer 
voldoet. Daar komt bij de wil om te behagen. Die is bij mensen met 

‘Mensen met Down 
hebben ook een 
gesloten kant’
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downsyndroom heel groot. Met hun hoog-sensitieve voelsprieten 
tasten ze de emoties in de omgeving af: is de juffrouw blij? Doe ik 
het goed? Is papa boos? De uitkomst vermenigvuldigen ze als het 
ware, ook dat is kenmerkend voor mensen met Down. Een beetje 
boos zwelt in het hoofd aan tot enorme proporties. Op den duur 
wordt het teveel. Het emmertje loopt over.�

In dit kader beschrijft u in uw boek ook het ‘Peterprincipe’.
�De term komt uit de organisatiekunde. Een zekere dr. Laurence 
J. Peter zocht in 1969 een verklaring voor slecht-functionerende 
organisaties. Hij formuleerde de stelling: in een hiºrarchie stijgt 
de werknemer tot het niveau van zijn incompetentie. Hij groeit 
door tot waar hij het niet meer aankan. Dat is het Peterprincipe. 
Ditzelfde geldt voor kinderen en jongeren met downsyndroom 
als er veel van hen wordt verwacht. Ze gaan naar school, naar de 
sportclub, liefst inclusief, ze oefenen voor fysiotherapie en logope-
die, moeten hun eigen draaiboek volgen en alles en iedereen om 
hen heen behagen. Begrijp me niet verkeerd, ik ben vóór inclusie. 
Inclusie is fantastisch, ik strijd voor een inclusieve samenleving. 
Maar alleen met een zeer goede monitoring, op school, bij de 
hulpverlening en thuis. Goed kijken wat iemand aankan.�

Wat gebeurt er als mensen met downsyndroom crashen? 
�Ze crashen vooral op thema�s waarin in het verleden veel moeite 
is gestoken. Dit heet: decompensatie. Het is bijvoorbeeld logisch 
dat Bo crasht op zijn tafelmanieren en de ritueeltjes om de 
kleding te fatsoeneren. In zijn onmacht drukt hij de bril steeds 
verder op zijn neus. In mijn boek beschrijf ik ook de casus van 
Anna, een jongvolwassen vrouw met downsyndroom die heel 
taalvaardig is. Haar ouders waren trots, soms mocht ze zelfs 
helpen in de winkel. Van de ene op de andere dag is Anna gestopt 
met praten. De emmer liep over, ze werd overvraagd. Overigens 
herstellen mensen ook weer van zo�n destabiliserende crash, al 
winnen ze de vaardigheden uit het verleden nooit meer helemaal 
terug. En dat is gØØn koppigheid.�

U hecht eraan de term ‘koppig’ te schrappen in rappor-
tages van mensen met syndroom van Down. 
�Koppigheid is wilsgestuurd: jij kœnt het wel, maar jij wíl het niet. 
Bij Down heeft verzet zelden of nooit te maken met niet willen. 
Altijd met niet kunnen. Het gaat om een blokkade, niet om onwil. 
Naar aanleiding van mijn boek geef ik veel lezingen over het syn-
droom van Down. Ik laat nooit na om dit te benadrukken.�

Gaan die lezingen vooral over uw boek, of over het syn-
droom van Down? 
�Eigenlijk gaan ze steeds meer over Gentle Teaching, een vernieu-
wende benaderingswijze voor mensen met een verstandelijke 
beperking. Bij Gentle Teaching ligt de nadruk niet op iemands 
gedrag, maar op iemands wezen. Op de relatie, op de verbinding. 
Elk mens wil fundamenteel graag gezien worden, ook mensen 
met downsyndroom. Ik zou bijna willen zeggen dat gezien 

KAREL DE CORTE
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worden juist voor hen van groot belang is, alleen al vanwege hun 
extreme wil om te behagen. Bij ons in Den Dries werken wij al der-
tig jaar onafgebroken vanuit Gentle Teaching. Het is voor ons een 
niet-bediscussieerbare benaderingswijze.�

Ligt bij de gehandicaptenzorg de nadruk vaak op ie-
mands gedrag? 
�De heersende benadering vindt zijn oorsprong in het behavioris-
me. De theorie stelt dat menselijk gedrag is aangeleerd en dat we 
het via technieken kunnen beïnvloeden. Maar als dat het uitgangs-
punt is, kom je uiteindelijk in een voorwaardelijke conditionerende 
relatie. In een voor-wat-hoort-wat-dynamiek. Als jij iets doet wat wij 
wenselijk vinden zullen wij dat positief bekrachtigen. Gedraag je je 
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REPORTAGE ZELFORGANISATIE

Zelforganisatie is niet altijd een succes, ook niet in 
de gehandicaptensector. Maar Cello laat zien dat 
het wel kan. In een team waar het ziekteverzuim 
daalde van 28 naar 3,28 procent. ‘Het begint met 
een gezamenlijk verlangen het anders te doen.’

DOOR RIEKE VEURINK | FOTO’S HANS TAK

Benoemen 
wat goed 
gaat

E lke ochtend steekt Doki (88 jaar) met haar 
rollator het pad over van haar woning bij 
Cello in Vught naar dagbesteding Cingel 
11. Ze komt gezellig bij een groep zitten. 
Eigenlijk hoeft ze op haar leeftijd hele-

maal niet meer te werken, maar ze vindt het zo leuk, 
dat ze blijft komen. En ook de medewerkers, stagiaires, 
Øn vrijwilligers vinden Cingel 11 gewoon een heel fijne 
plek. 
Dat was drie jaar geleden wel anders. Met een ziektever-
zuim van 28 procent, nul vrijwilligers en een cultuur 
die vaak draaide om ik en mijn. Een voorbeeldje. In de 
winter werd er hevige sneeuwval voorspeld. Medewer-
kers in paniek: hoe kwamen ze voor het slechte weer 
thuis? De cliºnten moesten maar eerder naar huis. 
Taxi�s werden geregeld, woningen gebeld, en aan het 
begin van de middag was iedereen weg. Niemand die 
er bij stil stond dat dat niet de ideale oplossing was voor 
collega�s in de woningen, die nu opeens eerder moesten 
beginnen. En al helemaal niet voor de cliºnten.

VITALE TEAMS
De crux van de cultuuromslag op Cingel 11 zit in 
zelforganisatie. Of � zoals ze het bij Cello noemen � vi-
tale teams. Daar begon Cello een aantal jaren geleden 
mee, met de hele organisatie. Johan Willems, lid van 
het managementteam en verantwoordelijk voor het 
opleidingscentrum: �We wilden onze medewerkers 

Begeleidster 
Brigitte van 

Geldrop aan 
het werk.
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zoveel mogelijk ruimte geven om de beste keuzes voor de cliºnt 
te maken en hun vak uit te oefenen. Onze cliºntenpopulatie 
en onze medewerkerspopulatie zijn zo divers, dat dat niet kan 
met ØØn standaardoplossing. Wat wel nodig is, is een attitude 
van vitaliteit. Van verantwoordelijkheid nemen, leren, elkaar 
aanspreken.� Zo�n attitude is er niet van de ene op de andere 
dag. Willems: �We gaan uit van voortdurende ontwikkeling. We 
hebben met zijn allen een ideaalbeeld geschetst. Elke stap die 
we in die richting zetten is een juiste.� 

VERBINDING
Terug naar Cingel 11. Het verhaal van deze dagbestedingsloca-
tie is best bijzonder. Er komen zo�n zestig cliºnten, die begeleid 
worden door ongeveer twintig medewerkers. Dik vijf jaar 
geleden werd begonnen met de plannen voor het verbouwen en 
vergroten van de locatie. Het team werd opgesplitst en werkte 
ruim drie jaar op verschillende locaties. Twee jaar geleden werd 
de nieuwe locatie geopend Øn werden de twee teams samen-
gevoegd. Dat was ook het moment dat Hella Leijting coördi-
nerend begeleider werd. Dat is geen lijnfunctie, maar wel een 
functie met extra verantwoordelijkheden, zoals coaching van 
medewerkers en het bewaken van de inhoud van de ondersteu-
ningsplannen.
Leijting begon tegelijk met Eric de Brouwer, de nieuwe ma-
nager zorg- en dienstverlening. Leijting: �Toen ik hier kwam, 
had ik twee doelen: het teamproces op gang brengen Øn zorgen 
dat er meer verbinding kwam tussen onze dagbesteding en de 
woningen eromheen. Voor dat laatste heb ik een structureel 

overleg opgestart.� Voor het teamproces werd korte tijd een ex-
terne teamcoach ingeschakeld. Die hield bijeenkomsten waarin 
medewerkers benoemden waar ze last van hadden Øn wat ze 
goed vonden van anderen. 

DAGSTART
Leijting: �Uit die overleggen kwam bijvoorbeeld dat mede-
werkers ontevreden waren over het ochtendoverleg. Ze zaten 
hartstikke lang om de tafel. Het ging over moeilijke nachten 
met de kinderen, over hoofdpijn, over van alles en nog wat, 
maar het werk moest dan nog besproken worden. Dit gebeurde 
op de gang. Dat laatste vond niemand fijn, maar het gebeurde 
toch. We hebben het opleidingscentrum om hulp gevraagd. Zij 
zijn met ons aan de hand van Lean (een manier van werken die 
gericht is op het creºren van meerwaarde voor de klant, en het 
voorkomen van verspilling, red.) het probleem gaan analyseren 
Øn oplossen. Dit hebben we niet opgelegd gekregen, twee col-
lega�s uit ons team hebben de verantwoordelijkheid genomen 
voor de vergaderingen. En zo hebben we samen met het oplei-
dingscentrum de dagstart van tien minuten ingevoerd.� 
Het opleidingscentrum was zelf een van de eerste teams die 
zich ontwikkelden naar vitaliteit. Johan Willems begeleidde 
dat. �De manager van het opleidingscentrum kreeg een andere 
functie. We hebben toen gezegd: als wij van het opleidings-
centrum van het leren en ontwikkelen zijn, dan moeten wij 
misschien wel het goede voorbeeld geven en kijken hoe we 
onszelf kunnen organiseren. Dat was een succesvol traject. Met 
begeleiding van een externe coach hebben we een nieuwe visie 

De dagstart op 
Cingel 11: ‘Hoe 

staan we erbij 
vandaag?’
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ontwikkeld op leren en ontwikkelen, waarin we veel meer aan-
sluiten bij de vraag, en veel minder uitgaan van ons eigen aanbod. 
En waarin we sÆmen met degene die de leervraag stelt, dingen 
ontwikkelen.� Van de diensten van het opleidingscentrum werd 
veel en gretig gebruik gemaakt. Toch bleek een aantal dingen 
moeilijk: �Zo konden de medewerkers didactisch uitstekend een 
antwoord bedenken op een vraag, maar vonden ze het lastig om 
met strategische vraagstukken om te gaan. 

SALARISONDERHANDELINGEN
Ook bleek het organiseren van een dynamisch opleidingscentrum 
toch ingewikkeld voor vooral inhoudelijk opgeleide mensen. Ten 
slotte konden medewerkers niet alle traditionele management-
taken zomaar overnemen. Salarisonderhandelingen waren lastig, 
net zoals het begeleiden van een langdurig zieke collega. Het team 
heeft er, vooral om die redenen, voor gekozen een leidinggevende 
aan te stellen. Maar wel eentje die precies aansluit bij deze drie 
punten, en dus bij de vraag. Dat is enorme winst.�
Vitale teams betekent voor Cello dus niet: zelfsturing. Willems: 
�Sturen, dat doet de organisatie. Cello bepaalt de richting. Wij vin-
den dat managers daarbij hard nodig zijn. Zij smeden verbindin-
gen in het team zodat het ook in de juiste richting kan bewegen. 
Daarvoor is het nodig dat je dichtbij bent, niet op afstand. Dat je 
feedback en coaching kunt geven. Je moet weten wat er speelt en 
wat de goede dingen zijn.� Vitale teams betekent wØl: zelf beden-
ken hoe je het werk het beste kunt inrichten, hoe je de diensten 
plant, de overdrachten, de vakanties en bijvoorbeeld de overleg-
gen. En: steeds weer leren, elkaar aanspreken, wíllen groeien. 

RUST EN OVERZICHT
Inmiddels begint op Cingel 11 iedere dag met een dagstart. Het 
team staat rond een groot whiteboard. Een van de collega�s voert 
het woord. �Hallo allemaal, hoe staan we erbij vandaag?� Medewer-
kers kunnen kiezen tussen goed, neutraal en slecht. Medewerkers 
die zich slecht voelen, kunnen aangeven wat ze nodig hebben. 
Met rust gelaten worden, extra hulp, wat dan ook. De reden van 
het slechte humeur wordt niet besproken. Tenzij iemand dat echt 
belangrijk vindt. Dan wordt er een ander overlegmoment voor 
ingepland. Na het turven van de gemoedstoestand, worden in 
hoog tempo de belangrijkste onderwerpen besproken die nodig 
zijn voor een goede dag. Wat zijn de pluspunten van gisteren? En 
de minpunten? Hoe is het met de bezetting? Wie staat vandaag 
op welke groep? Wie kan er hulp gebruiken? Wie is vandaag de 
bhv�er? Wie wil er materialen reserveren? Nog geen tien minuten 
later klinkt het: �Fijne werkdag allemaal!�

‘Ons team was een grote 
familie die het samen 
leuk wilde hebben. Maar 
dat is de bedoeling 
helemaal niet.’

Johan Willems met coördinerend 
begeleider Hella Leijting: ‘Toen 
ik begon was het echt fase één.’
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De rust en het overzicht houden de medewerkers gedurende de 
dag vast. Daarbij helpt het dat alle processen helder zijn (van het 
nemen van pauze, tot het schrijven van overdrachten) en dat alle 
ruimtes en kasten keurig zijn opgeruimd. Leijting: �We had-
den kasten met stÆpels slabben, allerlei materiaal, en alles door 
elkaar. Nu is het overzichtelijk en kun je meteen vinden wat je 
nodig hebt. Dat is Lean. En daardoor hou je tijd over voor wat echt 
belangrijk is.� �Er is hier een heel goede sfeer, er is een rØden dat 
we samenwerken. En dat is de cliºnt. Daar krijg ik zo veel energie 
van!�, vertelt Mandy Veenstra. Zij werkte eerst als stagiaire en 
nu als invalkracht in de zomer. En het liefst zou ze bij Cingel 11 
blijven werken. Die positiviteit is illustratief voor het team nu.
Het ziekteverzuim daalde naar 3,28 procent, er zijn meer dan tien 
vrijwilligers, alle stagiaires willen blijven. En Doki blijft maar 
komen. En dat allemaal met dezelfde medewerkers als tweeºnhalf 
jaar geleden. 

GEEN GROTE FAMILIE
De Brouwer: �Er zijn fases in zelforganisatie. Van fase ØØn, los 
zand, tot fase vier waarin zelforganisatie optimaal werkt.� Leijting: 
Toen ik begon was het echt fase ØØn. Medewerkers kwamen bij 
wijze van spreken nog aan mij vragen wat er wel en niet in de 
container mocht.� De Brouwer: �Ik denk dat wij met dit team nu 
in fase drie zitten. Het enige dat echt nog beter kan, is elkaar 
feedback geven.� 
Cingel 11 kwam in een aantal bewuste stappen zover als ze nu 
zijn. De Brouwer: �Allereerst de richting helder maken. Er was op 
organisatieniveau een visie geformuleerd. Die hebben wij klein 

gemaakt en vertaald naar ons dagelijkse werk: wat betekent ze? 
Vervolgens is het team aan de slag gegaan met processen en pro-
fessioneel samenwerken.�
De Brouwer: �Ons team was een grote familie die het samen leuk 
wilde hebben. Maar dat is de bedoeling helemaal niet. We doen 
het niet voor elkaar, maar voor de cliºnt. Wat betekent dat voor 
wat we doen en hóØ we dat doen? Als iemand een beetje witjes 
binnenkwam, zeiden collega�s: wat doe je hier, hœp naar huis. Nu 
zeggen ze: wouw, fijn dat je er bent, wat denk je te kunnen doen 
vandaag voor de cliºnten?� Pas toen de processen stonden, maakte 
het team een verdiepingsslag op inhoud. Werden methodieken 
verder ingevoerd, cursussen gevolgd.� 
Een grote hobbel om te nemen, was omgaan met verwachtingen. 
De Brouwer: �Je moet echt leren die uit te spreken en te vragen 
aan een ander wat zijn of haar verwachtingen zijn. Zo hebben we 
een f lexdienst die dacht: ze bellen wel als ze ons nodig hebben, en 
een team dat dacht: je ziet toch dat we je nodig hebben, waarom 
kom je niet? Dan kun je heel teleurgesteld zijn en kunnen er grote 
emotionele discussies komen. Lukte iets wØl? Dan werd dat direct 
uitgesproken: dít doen we nou eens echt goed met elkaar.� 

SAMEN LEREN
De ervaringen van Cello met de verandering naar vitaliteit staan � 
samen met die van andere organisaties - in het boek van Professio-
nals aan het stuur van VØronique Willems en Chris Peek. Willems: 
�Zelforganisatie wordt in de zorg nogal eens gelijkgesteld aan het 
wegsnijden van een managementlaag. Dan is het meteen een 
bezuinigingsactie. Dat werkt dus niet. Zelforganisatie begint met 

Henriëtte Verstegen.
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Hoe doe je dat, je loopbaan beºindigen?
Een vraag waar ik midden in zit, ik ervaar hoe je dat doet. 
Rationeel heb ik een besluit genomen, of was het toch mijn 
gevoel dat ingaf: �Het is mooi geweest.�
Als ik stop en �met pensioen� ga heb ik 42 jaar in de zorg 
gewerkt.
Gevoel en ratio buitelen over elkaar heen. Ik maak dankbaar 
gebruik van beide invalshoeken die  steeds leiden tot dezelfde 
conclusie: het is mooi geweest.
Loslaten dus. Makkelijk gezegd� Maar hoe doe je dat eigen-
lijk, loslaten?
Werken in de zorg is werken met mensen, een bijdrage leveren 
aan het welzijn van mensen. Er toe doen en van betekenis zijn.
Het welzijn van een mens is naar mijn mening niet ergens �af� 
of �klaar�. 
Je staat in het leven, maakt van alles mee en er ontwikkelt zich 
van alles. Dat gaat maar door en dat is maar goed ook. Ik ben 
daar deelgenoot en onderdeel van, en ik geef soms richting 
aan die ontwikkelingen.
En dan ben je zomaar op een leeftijd dat je gaat nadenken over 
het beºindigen van je loopbaan.
Ik ervaar het als (in)spannend, je bent nog volop betrokken 
maar de datum waarop je stopt staat vast.
En naarmate de datum dichterbij komt, ervaar je wat je moet 
loslaten. Ook zaken die niet af zijn of die anders lopen dan je 
je had voorgesteld.
Neem nu bijvoorbeeld de vacatures in je organisatie, je wilt ze 
zo graag ingevuld zien. Dat draagt immers bij aan het welzijn 
van mensen. Je ziet echter ook dat het niet lukt in de periode 
dat je zelf nog actief bent. 
Loslaten dus.
Ik vind het niet makkelijk. Herkenbaar?
Het helpt als loslaten overlaten wordt, overlaten aan anderen 
die doorgaan met waar jij mee bezig was.
Grote kans dat zij het anders doen dan jij het deed, met nieuwe 
inzichten en andere opvattingen, maar het gaat wel door.

Het is  waarde(n)vol om van betekenis te zijn
Als voorbijganger in het leven van een ander
Ieder brengt daarin zijn eigen kleur mee
De ontmoeting zorgt voor verbinding
Een verbinding die je op enig moment ook weer moet loslaten.

Het ga jullie allemaal goed. Ik laat het voortaan aan  
anderen over! •

Waarde(n)vol
JAN DUENK

COLUMN

een gezamenlijk verlangen het anders te doen. Het werkt 
als je bouwt op een heel stevig fundament van verschillende 
pijlers zoals een gedragen visie, concrete doelstellingen en 
verbindend leiderschap. Zolang die pijlers niet op orde zijn, 
hoef je niet te beginnen aan zelforganisatie. Juist door eerst 
die pijlers op te pakken, raak je al in gesprek en zØt je al die 
eerste stappen.�
�Samen leren is het uitgangspunt. Monitor wat je doet, consta-
teer wat succesvol is en bouw dÆÆr op door. Dan kom je echt 
verder. Een professionele dialoog is ook een van de pijlers 
die daarvoor nodig zijn. Die moet je als organisatie steeds 
faciliteren. Ik heb het vertrouwen in je: wat heb jij nodig? Het 
allermooiste is als je cliºnten en verwanten bij dat gesprek 
betrekt. Dan word je Øcht vitaal. Uiteindelijk gaat het om een 
gedragsverandering van alle betrokken professionals in de 
organisatie, en dat vraagt een visie op eigenaarschap, die je 
echt samen doorleeft. Je kunt niet aan zelforganisatie doen op 
de automatische piloot, het gaat over het veranderen van oud 
naar nieuw gedrag.� Bernadette Leijten, begeleider op Cingel 
11, maakte die omslag van automatische piloot naar bewust 
eigenaarschap. �Het was niet makkelijk. Je moet ook echt naar 
jezelf kijken. Dat was ik niet gewend. Maar het levert ook heel 
veel op. We werken in zoveel meer openheid. We kijken veel 
meer naar mogelijkheden dan naar wat er niet kan. Ik beleef 
er meer plezier aan. En dat is ook weer goed voor de onder-
steuning van onze cliºnten. Ik ben echt blij met deze nieuwe 
manier van werken.� • 

Vrijheid en gewoon wonen met een fysieke
beperking? Fokus maakt het mogelijk!

Meer weten?
Kijk op

fokuswonen.nl

Zelfstandig wonen met een fysieke beperking kan met de 
assistentie van Fokus binnen handbereik. Fokus verleent 
assistentie bij algemene dagelijkse levensverrichtingen (ADL), 
zoals opstaan, aankleden, eten, toiletgang en hand-en-span-
diensten. Deze assistentie is 24 uur per dag beschikbaar. De 
cliënt huurt een aangepaste woning van de woningcorporatie 
en kan de assistentie oproepen wanneer hij deze nodig heeft. 
Zo kan de cliënt in alle vrijheid het leven leiden zoals hij dat wil.

Er zijn bijna 100 Fokusprojecten in meer dan 60 plaatsen in 
Nederland. Er is dus altijd een Fokusproject in de buurt.
T (050) 521 7272 E servicepunt@fokuswonen.nl

www.fokuswonen.nl
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Het aantal gezinshuizen groeit, ook voor kinderen met een 
beperking die niet langer thuis kunnen wonen. Nieuwe 
kwaliteitscriteria maken duidelijk wat deze gezinshuizen 
onderscheidt van andere woonvormen. ‘Het is geen kwestie 
van alleen maar lieve kinderen opvangen.’

‘Het voelt 
niet als werk’

ACHTERGROND GEZINSHUIZEN

DOOR RONELLA BLIJENBURG FOTO'S MARTINE SPRANGERS

‘J e mag zijn wie je bent. Daarover 
zijn we heel duidelijk tegen de 
kinderen. Wat je ook doet, je 
mag blijven. Laatst werd er weer 

een kledingkast kapot geslagen. Nou ja, het 
zijn maar spullen. We kopen gewoon een 
nieuwe�, zegt Sammy Vermeulen. Samen 
met haar man Ricardo van der Els runt 
ze een gezinshuis. Naast hun eigen zoon 
Edin (2) voeden zij nog drie kinderen op: 
Alyssa (17 jaar), Matthan (12 jaar) en Rosa 
(12 jaar). Dit gebeurt in afstemming met de 
biologische ouders en de (gezins)voogd. Het 
zijn kinderen met complexe problematiek 
die nu respectievelijk vier, viereneenhalf en 
een half jaar in het gezinshuis wonen. �We 
weten nog niet de helft van wat ze hebben 
meegemaakt�, zegt Ricardo. �En dat is mis-
schien maar goed ook.� 
Bij Sammy en Ricardo kregen de kinderen 
een tweede thuis. Met hun zessen vormen 
ze een op het oog heel normaal gezin dat 
woont in een ruim vrijstaand huis met grote 
tuin in Dalfsen in Overijssel. Het is een van 
de laatste zomervakantiedagen en het gezin 
is al vroeg in de morgen up and running. 
Alyssa is op paardenkamp. Rosa springt op 
de trampoline in de voortuin. Het kan nog 
net voor Sammy haar en ook Matthan naar 
de agrarische dagopvang brengt. Matthan 
zit in de woonkamer televisie te kijken. 
Kleine Edin dartelt met een tuitbeker in zijn 
mond rond in de tuin. �Kom jongens, we 
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moeten gaan�, roept Sammy. �Jongens?! Ik 
ben helemaal geen jongen�, roept Rosa.

DYNAMIEK
Op het oog een heel normaal gezin dus, 
alleen is de dynamiek wat anders. �Het is 
wel eens lastig hoor�, zegt Sammy. �Het 
zijn beschadigde kinderen die soms heel 
heftig gedrag vertonen.� Elke ochtend werd 
Matthan met een taxibusje naar school ge-
bracht, maar dat escaleerde regelmatig. �Hij 
kan niet veel prikkels verdragen, helemaal 
niet ’s ochtends vroeg. Die stuiterende kin-
deren in de bus zijn echt te veel. Regelma-
tig werd hij uit de taxi gezet. Dan zijn we 
dagen bezig om hem rustig te krijgen�, zegt 
Ricardo.

Inmiddels is er individueel vervoer met een 
vaste chauffeur geregeld. �Dat geeft zoveel 
rust.� Sammy en Ricardo zien dergelijke 
escalaties als iets dat erbij hoort. �Je leert 
ermee omgaan. Er komt altijd weer een 
nieuwe dag en dan beginnen we gewoon 
opnieuw. Bovenal hebben we het fijn 
samen, met meer mooie dan minder mooie 
momenten. Het is ontzettend waardevol 
en dankbaar �werk� - tussen aanhalings-
tekens, want het voelt niet als werk�, zegt 
Sammy.

JEUGDWET
Steeds meer kinderen met complexe 
problematiek of een (licht) verstandelijke 
beperking die tijdelijk of langdurig niet 

thuis of bij familie kunnen wonen, vinden 
een veilige plek in een gezinshuis. �Uit-
gangspunt is dat kinderen zoveel mogelijk 
in de eigen thuissituatie kunnen opgroeien. 
Als dat echt niet meer kan, willen we dat 
deze kinderen kleinschalig, gezinsgericht 
en perspectiefbiedend worden opgevangen 
met zo min mogelijk doorplaatsingen. 
Daarbij vinden we het heel belangrijk dat 
hun ouders en familie waar mogelijk in 
beeld blijven�, vertelt Theo van Dam, ge-
dragswetenschapper en systeemtherapeut 
bij ’s Heeren Loo.
De wens om kinderen liever in gezinnen 
dan in woongroepen te plaatsen, tenzij dit 
niet in het belang van de jeugdige is, is ook 
verwoord in de Jeugdwet van 2015. In de 
twee jaar na de inwerkingstelling van de 
Jeugdwet is het aantal in een gezinshuis 
geplaatste kinderen met maar liefst met 25 
procent gestegen en het aantal gezinshui-
zen met 30 procent, blijkt uit cijfers van het 
Centraal Bureau voor de Statistiek.

GROEI
Uit een ’verkenning van het landschap van 
gezinshuizen van jeugdigen met een beper-
king’ in 2018 uitgevoerd in opdracht van de 
Vereniging Gehandicaptenzorg Nederland 
(VGN), blijkt dat er 478 gezinshuizen met 
samen 1456 jeugdigen binnen de gehan-
dicaptensector vallen. Een kleine honderd 
daarvan maakten op dat moment deel uit 
van ’s Heeren Loo, met in totaal zo’n 267 
kinderen. Daarmee is ’s Heeren Loo een 
van de koplopers.�
�De groei van gezinshuizen ging ineens 
heel hard�, vertelt Van Dam. Dat ging 
gepaard met de vraag of de kwaliteit van de 
hulpverlening voldoende geborgd is. Lan-
delijke richtlijnen en kwaliteitseisen waren 
er niet, terwijl de complexiteit binnen de 
doelgroep alsmaar groter wordt. �Met de 

Sammy Vermeulen en 
Ricardo van der Els: 
‘We weten nog niet de 
helft van wat ze hebben 
meegemaakt.’
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